

ປະກາດສາກົນ
ກ່ຽວກັບສິດຂອງມະນຸດ

DECLARATION UNIVERSELLE

DES DROITS DE L'HOMME



ວັນທີ 10 ທັນວາ ຄ.ສ. 1948

ກອງປະຊຸມໂຫຍ່ສະຫະປະຊາຊາດ ໄດ້ລັບລອງ ແລະປະກາດສິດຂອງ
ມວນມະນຸດ ຊຶ່ງພວກເຮົາໄດ້ຈັດພິມຂອບເຂດບົດຫລັງການປະກາດອັນເປັນ
ປະຫວັດການນີ້ ກອງປະຊຸມໂຫຍ່ໄດ້ຊີ້ແຈ້ງຕໍ່ສະມາຊິກທຸກທ່າຍ ຂໍຈົ່ງຢາ
ໄດ້ປະລະເລີຍໂອກາດແລະວິທີທາງອື່ນໄດ ຊຶ່ງສາມາດຈະໄດ້ຮັບໄນຍານາຄົດ,
ເພື່ອເຜີຍແຜ່ໃຫ້ປະຊາຊົນໄດ້ລັບແຈກຈ່າຍ, ຕ່າງແລະວິຈານສິ່ງສໍາຄັນໄນ
ໂຮງຮຽນ ແລະສະຖານສຶກສາໄດ ໆ ໂດຍບໍ່ຄໍານຶງເຖິງລັດທິ, ການເມືອງຂອງ
ເຮົາ ຫລື ປະເທດໄດເລີຍ.

ສໍານັກງານຖະແລງອໍາວອອງອົງການສະຫະປະຊາຊາດ ຄ.ສ. 1948.

ບົດນຳ

ເຫັນວ່າ ການຮັບຮູ້ກຽດສັກອັນມີປະຈຳຢຸດົວບຸກຄົນ ໃນວົງສະກຸນຂອງ
ມະນຸດທຸກໆ ຄົນ ແລະການຮັບຮູ້ສິດສເມີພາບແລະສະເງິນະພາບຂອງບຸກ
ຄົນເຫລົ່ານັ້ນ ປະກອບເປັນຮາກຖານຂອງເສຣີພາບ ບຸດທິທັມແລະສັນຕິພາບ
ຂອງໂລກ.

ເຫັນວ່າການບໍ່ຮັບຮູ້ແລະໜັບປະໜາດຕໍ່ສິດຂອງມະນຸດນັ້ນ ໄດ້ເປັນຕົ້ນ
ເຫດໃຫ້ເກີດການກະທຳຢ່າງຢ່າເຖື້ອນຊຶ່ງທຳໃຫ້ແຄ້ນໃຈຕໍ່ມະໂນທັມຂອງມະ
ນຸດແລະເຫັນວ່າການນຳມາຊຶ່ງໂລກມະນຸດທີ່ຈະມີອິດສະໄນການສແດງຄວາມ
ເວົ້າແລະຄວາມເຊື່ອຖື ຊຶ່ງຈະພັນຈາກຄວາມຫວາດຫວັ່ນ ຢ້ານກົວ ແລະຍາກ
ຈົນຊັບແຄ້ນນັ້ນ ໄດ້ຖືກປະກາດວ່າເປັນຄວາມປາຖນາອັນຍອດຍິ່ງຂອງມະນຸດ.

ເຫັນວ່າເປັນຂໍສຳຄັນທີ່ຕ້ອງມີຮະບຽບສິດຢ່ອງກັນ ສິດທັງ ຫລາຍ ຂອງ
ມະນຸດເພື່ອບໍ່ໃຫ້ບຸກຄົນຖືກບັງຄັບໃຈ ໃຫ້ຕໍ່ສູ້ຄວາມບຽບຮຽງເຊິ່ງເຊິ່ງແລະ
ຄວາມກົດຂີ່ ຂົ່ມເຫັງໂດຍເຫລືອວິໄສ.

ເຫັນວ່າເປັນ ຂໍສຳຄັນ ທີ່ຕ້ອງເຊິດຊູສຳພັນທະໄມຕິອະຫວ່າງປະເທດ
ຊາດໃຫ້ດີຍິ່ງຂຶ້ນ :

ເຫັນວ່າໃນກົດໝາຍໂລກນັ້ນ ປະຊາຊົນແຫ່ງສະຫະປະຊາຊາດໄດ້ປະ
ກາດບົ່ນບົນຄວາມເຊື່ອຖືຂອງດົນອິກ ໃນສິດສຳຄັນຂອງມະນຸດ ໃນກຽດສັກ
ແລະ ຄຸນຄ່າຂອງບຸກຄົນໃນຄວາມສເມີພາບຂອງສິດສ່ວນບຸກຄົນບໍ່ຊາຍຫລື ບໍ່
ຍິງ ແລະເຫັນວ່າປະຊາຊົນເຫລົ່ານັ້ນ ໄດ້ປະກາດດົນເປັນຜູ້ເອີ້ນພໍ່ແລ້ວທີ່ຈະ
ຊ່ວຍສນັບສນຸນຄວາມກ້າວໜ້າທາງດ້ານສັງຄົມ ແລະຈະຈັດຕັ້ງມາຕະຖານ
ການຄອງຊັບໃຫ້ດີ ຍິ່ງຂຶ້ນໂດຍເສຣີພາບອັນກວ້າງຂວາງ :

ເຫັນວ່າຮຸກຮະມາຊຶກດ່າງໆ ໄດ້ ໃຫ້ ຄວາມໝັ້ນສັນຍາວ່າຈະຮ່ວມມື ກັບ
ອົງການສະຫະປະຊາຊາດ ເພື່ອ ຈັດດຳເນີນການ ໃຫ້ການນັບຖືສິດ ທັງຫລາຍ
ຂອງມະນຸດແລະເສຣີພາບອັນສຳຄັນທັງມວນໄດ້ເປັນໄປທົ່ວໂລກຢ່າງປະຈັກ :

ເຫັນວ່າຄວາມເຂົ້າໃຈສິດແລະເສຣີພາບເຫລົ່ານີ້ ໂດຍທົ່ວກັນເປັນຂໍສຳ
ຄັນຍິ່ງເພື່ອປະຕິບັດຕາມສັນຍານີ້ຢ່າງສົມບູນ :

ກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຈິ່ງປະກາດວ່າ :

ປະກາດສາກົນກຸ່ມກັບສິດຂອງມະນຸດສະບັບນີ້ ເປັນອຸດົມຄະຕິຮ່ວມກັນ

ທີ່ຈະໃຫ້ຊົນຊາດແລະປະເທດຊາດທຸກໆຊາດບັນລຸເຖິງ ເພື່ອຈະໃຫ້ບຸກຄົນ
ທຸກຄົນ ແລະ ອົງການສັງຄົມທຸກອົງການ ຊຶ່ງຖືເອົາປະກາດນີ້ເປັນພື້ນຖານໃສ່ປະ
ຈຳໃຈສເນີນພະຍາຍາມຈັດການໃຫ້ມີບັນຍັດຖືສິດແລະເສສິພາບເຫລົ່ານີ້ໃຫ້
ກວ້າງຂວາງອອກໄປໂດຍການສຶກສາແລະການອົບຮົມ ແລະຈັດການໃຫ້ມີບູ
ຮົບຮູ້ ແລະປະຕິບັດສິດແລະເສສິພາບນີ້ທົ່ວໄປຢ່າງປະຈັກ ໂດຍໃຊ້ອະບຽບ
ຕາມຂັ້ນຂອງຊາດແລະສະຫວ່າງຊາດ ໃຫ້ໄດ້ດີເປັນລຳດັບຂຶ້ນໄປ; ການບັນ
ຖືສິດແລະເສສິພາບນີ້ໃຫ້ດຳເນີນໄປໃນທ່າມກາງຊາວຊົນພິລະເມືອງຂອງບັນ
ດາຣັດຊະເມາຊິກນັ້ນເອງ ພ້ອມກັບທັງຊາວຊົນພິລະເມືອງຂອງບັນດາດິນແດນ
ທີ່ຢູ່ໃນອຳນາດແຫ່ງກົດໝາຍ ຂອງຣັດເຫລົ່ານັ້ນດ້ວຍ.

ມາດຕາ ໑. - ມະນຸດເກີດມາມີເສສິພາບແລະສເນີໜ້າກັນໃນທາງກຽດ
ດີສັກແລະທາງສິດດ້ວຍ ມະນຸດ ມີສະຕິສັມປະຊຸນບະ (ຮູ້ຕິຮູ້ຈ້າຍ) ແລະມີມະ
ໃນໜ້າຈຶ່ງຕ້ອງປະພຶດດີນັ້ນກັນໃນຖານພື້ນຖານ

ມາດຕາ ໒. - ອັ ໑. ດົນບູໄດ້ກໍ່ອ້າງດົນໄດ້ວ່າມີສິດ ແລະ ເສສິພາບທຸກ
ຢ່າງທີ່ໄດ້ປ່າວຮ້ອງຢູ່ໃນປະກາດສະບັບນີ້ໂດຍບໍ່ເລືອກໜ້າ ບໍ່ຈຳກັດເຊັ່ນຊາດ
ບູລເນອ ເພດ ພາສາ ສາສນາ ຄວາມຄິດຄວາມເຫັນໃນດ້ານການເມືອງຫລື
ອື່ນໆ ກຳເນີດແຫ່ງຊາດຫລືສັງຄົມ ຖານະການມີອຸບສົມບັດມາກ ຫລື ນ້ອຍ
ຕະກູນ ຫລືຖານະອື່ນໆ.

ອັ ໒ / ອີກປະການນຶ່ງ ຈະບໍ່ຈຳກັດຢ່າງໃດໃນການແຕກຕ່າງກັນ ອັນ
ເນື່ອງມາຈາກອະບຽບການເມືອງ ການປົກຄອງ ຫລືອະຫວ່າງຊາດຂອງປະ
ເທດຫລື ດິນແດນ ຊຶ່ງບຸກຄົນບູໄດ້ບຸ້ນສັງກັດຢູ່; ດິນແດນນັ້ນຈະ ເປັນເອກອາດ
ຢູ່ໃນຄວາມອາຣັກຂາຂອງມະຫາອຳນາດ ຫລື ບໍ່ມີອິສອະ ຫລືຖືກລິດອະທິ
ປະໄຕລົງໂດຍຈຳກັດກໍຕາມ.

ມາດຕາ ໓. - ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດດຳອົງຊີວິດ ມີເສສິພາບ ແລະຄວາມ
ປອດໄພໃນຕົວ.

ມາດຕາ ໔. - ບໍ່ມີບູໄດ້ເລີຍ ທີ່ຈະຕ້ອງຖືວ່າມີອາການເປັນທາດ ແລະ
ເປັນອ້ອຍເປັນອ້າ ການເປັນທາດແລະຄ້າທາດນັ້ນ ເປັນສິ່ງທີ່ຕ້ອງຫ້າມທຸກ
ປະການ.

ມາດຕາ ໕. - ບໍ່ມີບູໄດ້ເລີຍທີ່ຈະຖືກທະອະມານຕົວ ຖືກໂທດຫລືຂາບ
ຢ່າງທາອຸນໂຫດຮ້າຍຢ່າງຂາດມະນຸສເທັມຫລືເສ້ອມເສັງກຽດຕິຍົດ.

ມາດຕາ ໖. - ບຸກຄົນຜູ້ໃດກໍ່ມີສິດ ທີ່ຈະໃຫ້ຮັບຮູ້ມິດໄສປະຈຳບຸກຄົນ ທີ່ປະຕິບັດກັນໃນທາງກົດໝາຍ ນະສະຖານທີ່ທຸກແຫ່ງ.

ມາດຕາ ໗. - ບຸກຄົນສເມີກັນຕໍ່ໜ້າກົດໝາຍ ແລະມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງຈາກກົດໝາຍເທົ່າທຽມກັນ ໂດຍບໍ່ມີການແຕກຕ່າງ ທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງເທົ່າທຽມກັນຕໍ່ການກະທຳໃດ ໆ ທີ່ຖືກບຸກຄົນແຕກຕ່າງກັນອັນອາດເປັນການລະເມີດໃບປະກາດສະບັບນີ້ ແລະຕໍ່ການທຳທາຍໃດ ໆ ທີ່ຈະຖືໃຫ້ແຕກຕ່າງກັນດັ່ງນີ້.

ມາດຕາ ໘. - ທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະຂໍເພິ່ງສາຍປະຈຳຊາດ ທີ່ມີອຳນາດເພື່ອຕໍ່ວ່າການກະທຳອັນເປັນການລະເມີດສິດສຳຄັນ ຊຶ່ງຖືກທັມນະນຸນຫລືກົດໝາຍໄດ້ຮັບຮູ້ແລ້ວນັບ.

ມາດຕາ ໙. - ບຸກຄົນໃດບໍ່ອາດຖືກຈັບຄຸມຄຸມຂັງ ແລະເນຣະເທດໂດຍລຳພັງໃຈເລີຍ.

ມາດຕາ ໑໐. - ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດເສຍເຕັມທີ່ ທີ່ຈະໃຫ້ສານອິສະຣະ ແລະທ່ຽງທັມພັງຄວາມກ່າວຫາຂອງຕົນຢ່າງບຸດິທັມແລະເປີດເບີຍ ສານນັ້ນຈະພິຈາະນາດືກລົງຕາມສິດ ແລະ ໜ້າທີ່ຂອງບຸກຄົນຫລືຕາມຄຳກ່າວຫາໃສ່ບຸກຄົນບຸນຸ້ນຢ່າງມີເຫດຍົນພຽງພໍໃນບາດກ້າຍອາດຍາ.

ມາດຕາ ໑໑. - ໕ ໑./ ບຸກຄົນ ຜູ້ໃດ ທີ່ຖືກກ່າວຫາ ກະທຳບິດກົດໝາຍນັ້ນຕ້ອງໃຫ້ຖືວ່າບໍ່ມີຄວາມບິດ ຈົນກວ່າຄວາມບິດຂອງບຸນຸ້ນຈະປາກົດອອກຕາມກົດໝາຍໃນອະຫວ່າງການດຳເນີນຄະດີຊ້ອງໜ້າປະຊາຊົນ ໃນອະຫວ່າງນັ້ນຕ້ອງໃຫ້ບຸກຄົນຜູ້ກ່ຽວຂ້ອງໄດ້ມີປະກັນອັນຄວນໃນການຕໍ່ສູ້ຄະດີຂອງຕົນ.

໕ ໒ / ຜູ້ໃດຜູ້ນຶ່ງຈະບໍ່ຖືກໂທດເລີຍ ໃນການກະທຳຫລືການຫລົງລືມຖ້າຫາກວ່າໃນຂະນະທີ່ທ່ານນັ້ນເຫັນວ່າບໍ່ມີຕໍ່ກົດໝາຍຂອງຊາດ ຫລືອະຫວ່າງຊາດໃນທຳນອງດຽວນັ້ນ ບໍ່ຄວນຈະປັບໄໝໃສ່ໂທດບຸກຄົນຜູ້ນັ້ນໃຫ້ໜັກກວ່າໂທດທີ່ໃຊ້ປະຕິບັດໃນຂະນະທີ່ກະທຳຄວາມບິດນັ້ນ.

ມາດຕາ ໑໒. - ບຸກຄົນຜູ້ໃດຈະຖືກຍຸ້ງອີ່ນເຂົ້າແຊກແຊງກ່ຽວຂ້ອງໂດຍລຳພັງໃຈໃນການດຳເນີນຊີວິດຂອງຕົນເອງຄອບຄົວຂອງຕົນກ່ຽວຂ້ອງນຳທີ່ພັກອາໄສຂອງຕົນຫລືນຳຈົດໝາຍທີ່ຂຽນໄປນາຫາກັນ ຫລືຈະຖືກບຽດບຽນກຽດຕິຍົດ ແລະຊື່ສຽງຂອງຕົນນັບບໍ່ໄດ້ເລີຍ ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະຢູ່ໃນຄວາມຄຸ້ມຄອງຂອງກົດໝາຍເພື່ອຕໍ່ວ່າການແຊກແຊງຫລືການບຽດບຽນ ເຊນນັບ.

ມາດຮາ ໑໓. - ຂໍ້ ໑. / ບຸກຄົນທຸກຄົນ ມີສິດ ທີ່ຈະທ່ອງທ່ຽວໄປມາໂດຍ ເສຍີ ແລະເລືອກທີ່ຕັ້ງພູມລຳເນົາຢູ່ພາຍໃນວັດໃດວັດນຶ່ງ.

ຂໍ້ ໒. / ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະຈາກປະເທດໃດປະເທດນຶ່ງໄປ ນັບທັງ ປະເທດຂອງຕົນຕົວຍ ແລະກັບຄືນມາໄປປະເທດຂອງຕົນໄດ້.

ມາດຮາ ໑໔. - ຂໍ້ ໑. / ບຸກຄົນທຸກຄົນເມື່ອຖືກບຽດບຽນຊັງວເຊັບນັບມີສິດ ທີ່ຈະຫາພັກອາໄສ ແລະຮັບເອົາພັກອາໄສໃນປະເທດອື່ນກໍໄດ້.

ຂໍ້ ໒. / ສິດສ່ວນນີ້ ບໍ່ໃຫ້ອ້າງອອກໄດ້ ໃນກໍຣະນີທີ່ຄຳສ້ອງຟ້ອງກ່າວຫາ ຫາກມີ ເຫດຜົນຕາມຄວາມ ຈິງອັນກ່ຽວແກ່ໃຫດທາງກົດໝາຍອະຫວ່າງຊາດ ຫລືກ່ຽວເຖິງການກະທຳທີ່ຮັດຕໍ່ຫລັກການ ແລະ ຄວາມມັ່ງໝາຍຂອງສະຫະ- ປະຊາຊາດ.

ມາດຮາ ໑໕. - ຂໍ້ ໑. / ບຸກຄົນບໍ່ໃດກໍມີສິດທີ່ຈະມີສັນຊາດ.

ຂໍ້ ໒. / ບໍ່ມີບູໄດເລີຍທີ່ຈະຖືກຖອນສັນຊາດຂອງຕົນໂດຍລຳພັງໃຈ ຫລື ຖືກຖອນສິດໃນການປ່ຽນສັນຊາດ.

ມາດຮາ ໑໖. - ຂໍ້ ໑. / ດັ່ງແຕ່ມີອາຍຸຮຸ່ນບ່າວສາວຂຶ້ນໄປ ບູຊາຍ ແລະ ບູຍິງໂດຍບໍ່ຈຳກັດສັນຊາດ ເຊື້ອຊາດ ຫລືສາສນາ ມີສິດທີ່ຈະສົມຮົດ (ແຕ່ງ ດອງເອົາກັນເປັນບົວເມັງ) ແລະສ້າງຄອບຄົວ ຄູ່ສົມຮົດມີສິດສເນີກັນໃນເມື່ອວິ ວາຫະມົງຄົນ ໃນອະຫວ່າງຢູ່ກິນດ້ວຍກັນຖານບົວເມັງ ແລະໃນຂະນະທີ່ມີການ ເລີກວິວາຫະມົງຄົນ.

ຂໍ້ ໒. / ການສົມຮົດ ຈະຕົກລົງກັນໄດ້ກໍແຕ່ໃນເມື່ອຄູ່ສົມຮົດໄດ້ ໃຫ້ຄວາມ ສົມບອນຢ່າງເຕັມໃຈແລະເດັດຂາດ.

ຂໍ້ ໓. / ຄອບຄົວເປັນ ວັດຖຸທຳມະຊາດ ແລະ ຫລັກສຳຄັນ ຂອງສັງຄົມ ແລະມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງຈາກສັງຄົມແລະຈາກອັດ.

ມາດຮາ ໑໗. - ຂໍ້ ໑. / ບຸກຄົນທຸກຄົນໂດຍລຳພັງ ຫລືໃນໜ່ວຍນະກໍດີມີ ສິດທີ່ຈະເປັນເຈົ້າຂອງໂດຍກັນມະສິດ.

ຂໍ້ ໒. / ບູໄດຈະຖອນກັນມະສິດຂອງບຸກຄົນນັບ ໂດຍລຳພັງໃຈບໍ່ໄດ້ເລີຍ.

ມາດຮາ ໑໘. - ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດເສຍີພາຍ ໃນຄວາມຄິດໃນຄວາມ ເຊື່ອຖືແລະໃນການຖືສາສນາ: ສິດສ່ວນນີ້ກ່ຽວຂ້ອງດ້ວຍເສຍີພາຍໃນການປ່ຽນ ສາສນາໃໝ່ ຫລືຄວາມເຊື່ອຖືຢ່າງຈິງໃຈ ແລະເສຍີພາຍໃນການສແດງໃຫ້ ເຫັນສາສນາຂອງຕົນຫລືຄວາມເຊື່ອຢ່າງຈິງໃຈຂອງຕົນໃນການສອນ ໂດຍ

ການກະທຳພິທີ ນະມັສການ ແລະປະຕິບັດທາງຈາຮັດປະເພນີ ການສແດງ
ນັ້ນກະທຳໂດຍລ່າພັງຫລືຮ່ວມໝູ່ຄນະກໍຕາມ.

ມາດຕາ ໑໙. - ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດເສຍພາບໃນການອອກແລະສແດງ
ຄວາມຄິດຄວາມເຫັນ ດັ່ງນັ້ນຈິ່ງເປັນອັນວ່າ ກຸ່ງແກ່ສິດທີ່ບໍ່ຕ້ອງວິຕົກໃນ
ຄວາມຄິດຄວາມເຫັນຂອງຕົນ ແລະສິດທີ່ຈະສືບຫາຮັບແບ່ບາບອ່າວແລະ
ຄວາມຄິດໂດຍວິທີໄດ້ກໍຕາມ ແລະໂດຍບໍ່ຈຳກັດເຂດແດນຂອງປະເທດ.

ມາດຕາ ໒໐. - ຮໍ ໑./ ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດເສຍພາບໃນການປະຊຸມແລະ
ສະມາຄົມໃນທາງສັນຕິສຸກ.

ຮໍ ໒./ ບໍ່ມີບັ້ໃດເລີຍທີ່ຈະຕ້ອງຖືກບັງຄັບ ໃຫ້ເຂົ້າເປັນສະມາຊິກໃນສະ
ມາຄົມໃດສະມາຄົມນຶ່ງ.

ມາດຕາ ໒໑. - ຮໍ ໑./ ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະຮ່ວມໃນການບໍລິຫານ
ກິຈການແບ່ບດິນ ໃນປະເທດ ຂອງຕົນໂດຍຕົງກໍຕື ໂດຍບໍ່ຕ້ອງໄດ້ເລືອກ
ຕາມອ່າເພີໃຈແລ້ວກໍຕື.

ຮໍ ໒./ ບຸກຄົນທຸກຄົນ ມີ ສິດທີ່ຈະຮັບຕ່າແໜ່ງ ອາຊການ ແຫ່ງ ປະ
ເທດຂອງຕົນ ຕາມກໍຣະນີສເມີພາກ.

ຮໍ ໓ / ຄວາມເຈດນາຂອງຊົນຊາດ ແມ່ນຫລັກສຳຄັນ ຂອງອຳນາດ
ສາທາຣະນະ; ຄວາມເຈດນານີ້ຕ້ອງໃຫ້ສແດງອອກມາຕາມພິທີຄັດເລືອກ
ຝ່າງສຸຈອິດຊິ່ງຕ້ອງກະທຳກັນຕາມກຳນົດເວລາ ໂດຍມີການລົງຄະແນນ
ສຽງສເມີກັນທົ່ວໄປແລະດ້ວຍພິທີລັບ ຫລືຕາມພິທີດຽວກັນ ທີ່ໃຫ້ເສຍພາບ
ໃນການລົງຄະແນນສຽງ.

ມາດຕາ ໒໒. - ບຸກຄົນທຸກຄົນໃນຖານະ ທີ່ເປັນສະມາຊິກຂອງສັງຄົມມີ
ສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມປອດໄພດ້ານສັງຄົມ; ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບ
ຄວາມພໍໃຈໃນສິດທີ່ກຸ່ງແກ່ເສດຖິຄິດ ສັງຄົມແລະວັທນະທັມ ຊຶ່ງຈຳເປັນ
ແກ່ກຽດຕິສັກຂອງຕົນໂດຍເສຍ ທັງນີ້ຍ້ອນຄວາມພະຍາຍາມຂອງຊາດ ແລະ
ຄວາມຮ່ວມມືອະຫວ່າງຊາດ ໂດຍຄຳນຶ່ງເຖິງການວາງຮະບຽບ ແລະຊັບສົມ
ບັດຂອງແຕ່ລະປະເທດ.

ມາດຕາ ໒໓. - ຮໍ ໑./ ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະເຮັດວຽກເຮັດການເລືອກ
ການງານຂອງຕົນຕາມອ່າເພີໃຈ ຕາມກໍຣະນີອັນເປັນທັມ ແລະພໍໃຈ ແລະ
ມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງ ຕໍ່ການຂາດງານທຳ.

ຂໍ້ 6./ ທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄ່າຈ້າງສົມກັບງານທີ່ທ່ານໄດ້ ໃດຍບໍ່ມີ
ການແຕກຕ່າງກັນ.

ຂໍ້ 7./ ບຸກຄົນຜູ້ໄດ້ທຳການງານ ມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບອາງວັນ ຕາມຄວາມ
ຍຸຕິທັມແລະພໍໃຈເພື່ອລ້ຽງຊີບຂອງຕົນແລະຄອບຄົວໂດຍສົມບູນແລະຖ້າເປັນ
ການສົມຄວນ ກໍຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງຈາກສັງຄົມ ໂດຍວິທີອື່ນ ໆ ອີກດ້ວຍ.

ຂໍ້ 8./ ບຸກຄົນທຸກຄົນ ມີສິດທີ່ຈະດັ່ງສະມາຄົມຂບກັບພັກພວກອື່ນ ໆ
ແລະເຂົ້າເປັນສະມາຊິກ ເພື່ອປ້ອງກັນຕົນໂດຍອຸດສາຫະກຳ.

ມາດຕາ 64. - ບຸກຄົນທຸກຄົນ ມີສິດທີ່ຈະພັກຜ່ອນປ່ອນໃຈ (ມີເວລາ
ວ່າງ) ແລະເປັນຕົ້ນວ່າ ອະໄວຍາມທ່ານ ຈະໄດ້ຖືກກະໂຫ້ມີກຳນົດໄວ້ຕາມ
ສົມຄວນສ່ວນຄ່າຈ້າງຮາຍວັນນັ້ນກໍຈະໄດ້ຄິດໄຫ້ສຳຮັບເວລາພັກຜ່ອນຕາມກຳ
ນົດນັ້ນດ້ວຍ.

ມາດຕາ 65. - ຂໍ້ 1./ ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດ ທີ່ຈະມີມາຕະຖານ ການ
ຄອງຊີບພຽງພໍ ເພື່ອສຸຂະພາບແລະຄວາມສະບາຍຂອງຕົນ ແລະຄອບຄົວ
ຂອງຕົນເປັນຕົ້ນວ່າ ສຳຮັບອາຫານການກິນ ເຄື່ອງນຸ່ງຫົ່ມ ທີ່ພັກອາໄສ ການ
ຮັກສາຕົວຈາກແພດພ້ອມທັງການກຸ້ງແກ່ສັງຄົມທີ່ຈຳເປັນນັ້ນດ້ວຍ; ບຸກຄົນ
ທຸກຄົນມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບການປອດໄພ ໃນເມື່ອຂາດທຳງານ ໃນເມື່ອມີຄວາມ
ເຈັບເປັນຖືກພິການເປັນໜ້າຍ ເຖົ້າແກ່ຊຸຂະອາຫາລິໃນສະຖານອື່ນ ເຊັ່ນຂາດພິທີ
ຫາລ້ຽງຊີບ ອັນເນື່ອງມາຈາກເຫດການທີ່ເກີດຂຶ້ນຢ່າງບໍ່ເຈດຕະນານັ້ນ.

ຂໍ້ 2./ ມາດຕາບຸກຄົນ ແລະ ເດັກທີ່ເກີດໃໝ່ ມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບການ
ຊົດຊຸ່ອຍແລະຄວາມຊ່ວຍເຫລືອໂດຍສະເພາະເດັກນ້ອຍທຸກຄົນທີ່ເກີດມາກາງ
ວິວາຫະມົງຄົນ ຫລືນອກວິວາຫະມົງຄົນກໍດີ ມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງ
ຈາກສັງຄົມເຊັ່ນດຽວກັນ.

ມາດຕາ 66 - ຂໍ້ 1./ ບຸກຄົນທຸກຄົນ ມີສິດທີ່ຈະໄດ້ຮັບການອົບຮົມ ສຶກ
ສາ ການອົບຮົມສຶກສານັ້ນຕ້ອງດຳເນີນໂດຍບໍ່ໃຫ້ມີການເສັງຄ່າຢ່າງນ້ອຍຕ້ອງ
ແມ່ນການສຶກສາຊັບພຸດ ແລະທີ່ເປັນເຄົ້າສຳຮັບມູນສຶກສາ ດຳເນີນໂດຍບໍ່
ໃຫ້ມີການເສັງຄ່າ ການສຶກສາວິຊາສະເພາະ ແລະອາຊີວະສຶກສາຕ້ອງໃຫ້ດຳ
ເນີນທົ່ວໄປ. ສ່ວນອຸດົມສຶກສານັ້ນ ຕ້ອງເປີດໃຫ້ແກ່ບຸກຄົນທຸກຄົນ ໂດຍສເມີ
ພາກເດັກທີ່ ແລະຕາມຄຸນະລຸທີ່ຂອງບຸກຄົນ.

ຂໍ້ 2./ ການອົບຮົມສຶກສານັ້ນ ຕ້ອງໃຫ້ມຸ້ງໄປຫາຄວາມເບີກບານອັນ
ເດັ່ນທີ່ຂອງບຸກຄະລິກແຫ່ງມະນຸດ ແລະມຸ້ງເຖິງຄວາມນັບຖືສິດຂອງມະນຸດ.

ແລະເສຍພາບຮ່ວມສຳຄັນນັ້ນໃຫ້ມາກຍິ່ງຂຶ້ນ ການອົບຮົມສຶກສາຕ້ອງສນັບສນຸນຄວາມເຂົ້າໃຈ ຄວາມຮູ້ຄວາມຮູ້ ແລະມິດພາບອະຫວ່າງປະເທດຊາດ ທຸກປະເທດ ແລະໝູ່ກຸ່ມເຊື້ອຊາດ ຫລືສາສນາທຸກເຫລົ່າ ພ້ອມດ້ວຍຂບາຍ ການດຳເນີນຂອງສະຫະປະຊາຊາດ ເພື່ອຮັກສາໄວ້ຊຶ່ງສັນຕິພາບ.

ຂໍ້ ໓./ ພໍ່ແມ່ມີສິດກ່ອນເພິ່ນ ທີ່ຈະເລືອກເອົາຊະນິດການອົບຮົມສຶກສາ ທີ່ຈະໃຫ້ລູກຂອງຕົນໄດ້ຮັບນັ້ນ.

ມາດຕາ ໒໗. - ຂໍ້ ໑ / ບຸກຄົນທຸກຄົນ ມີສິດທີ່ຈະເຂົ້າຮ່ວມດຳເນີນການ ສຶກສາໃນໝູ່ຄນະໂດຍເສຍ ຮັບຄວາມເພີດເພີນຈາກສິລປະ ແລະຮ່ວມມືຈັດ ການກ້າວໜ້າ ໃນດ້ານວິທະຍາສາດ ແລະບົນປະໂຫຍດທີ່ຈະໄດ້ມານັ້ນດ້ວຍ.

ຂໍ້ ໒./ ບໍ່ໃດກໍມີສິດ ທີ່ຈະໄດ້ຮັບຄວາມຄຸ້ມຄອງຈາກບົນປະໂຫຍດທາງກາຍ ແລະໃຈອັນເກີດມາຈາກການດຳເນີນທຸກຢ່າງໃນດ້ານວິທະຍາສາດວັນນະຄະດີ ຫລືສິລປະ ຊຶ່ງຕົນເປັນເຈົ້າຂອງນັ້ນ.

ມາດຕາ ໒໘. - ບຸກຄົນທຸກຄົນມີສິດ ທີ່ຈະໃຫ້ມີຄວາມສຽງເກີດຂຶ້ນໃນ ດ້ານສັງຄົມ ແລະໃນດ້ານຕ່າງປະເທດ ເພື່ອຈະໃຫ້ມີສິດແລະເສຍພາບທັງ ມວນ ທີ່ໄດ້ກ່າວໃນປະກາດສະບັບນີ້ ດຳເນີນໄປຢ່າງສັກສິດສົມບູນ.

ມາດຕາ ໒໙. - ຂໍ້ ໑./ ບຸກຄົນ ໃດກໍມີໜ້າ ທີ່ຊຶ່ງຈະຕ້ອງ ປະຕິບັດຕໍ່ໝູ່ ຄນະໃນສັງຄົມ; ຄວາມຈະເລີນແຫ່ງບຸກຄະລິກຂອງຕົນຈະດຳເນີນໄປໄດ້ຢ່າງ ເສຍ ແລະສົມບູນ ກໍແຕ່ໃນວົງໝູ່ຄນະເທົ່ານັ້ນ.

ຂໍ້ ໒./ ໃນການປະຕິບັດສິດ ແລະເສຍພາບຂອງຕົນນັ້ນ ບຸກຄົນໃດຕ້ອງ ດຳເນີນຢູ່ໃນຂອບເຂດແຫ່ງກົດໝາຍ ທີ່ດັ່ງໄວ້ ນັ້ນທັງສິ້ນຢ່າງເໝາະສົມແກ່ ຄວາມຕ້ອງການຂອງທັມມະຈະນິຍາ ຄວາມສຽງຂອງສາທາລະນະຊົນ ແລະ ສັນຕິສຸກຮ່ວມກັນ ໃນສັງຄົມປະຊາທິປະໄຕ.

ຂໍ້ ໓./ ໃນສະຖານໃດກໍດີ ສຸດແລະເສຍພາບເຫລົ່ານີ້ ບໍ່ຄວນໃຫ້ປະຕິບັດ ໄປໃນທາງຂັດຂວາງຕໍ່ຈຸດໝາຍແລະຫລັກການຂອງສະຫະປະຊາຊາດ.

ມາດຕາ ໓໐. - ຂໍ້ ໑/ ຂໍ້ ນຶ່ງໃນປະກາດສະບັບນີ້ ບໍ່ໃຫ້ເອົາຄວາມໄປໃນ ທາງອັນກຸ່ງວແກ່ສິດໃດສິດນຶ່ງ ສຳຮັບຮັດໃດຮັດນຶ່ງ ໝູ່ຄນະໃດຄນະນຶ່ງ ຫລື ບຸກຄົນໃດບຸກຄົນນຶ່ງທີ່ຈະດຳເນີນຫລືປະຕິບັດການອັນນຶ່ງທຳລາຍສິດ ແລະ ເສຍພາບ ທັງມວນທີ່ແຈ້ງຢູ່ໃນປະກາດສະບັບນີ້.